

· 流行病学 ·

大庆地区 1096 例汉族人群骨密度调查及骨质疏松发生率分析

张楠楠^{1,2} 郝艳华²

1. 大庆油田总医院老年病科骨质疏松特色门诊, 哈尔滨 150081

2. 哈尔滨医科大学公共卫生学院, 哈尔滨 150081

中图分类号: R18 文献标识码: A 文章编号: 1006-7108(2013)10-1095-04

摘要: 目的 调查大庆市 1096 例健康汉族人群骨密度,了解该地区健康人群骨量峰值、骨密度变化的规律及骨质疏松发生率。**方法** 采用美国 GE 公司生产的 Luner Prodigy Advance 型骨密度仪,检测受试者腰椎和股骨颈骨密度(BMD)。将 1096 例检测结果按不同性别每 5 岁为 1 年龄组,应用 SPSS19.0 软件统计分析骨密度测量指标及骨质疏松(OP)发生率。**结果** 大庆市汉族男、女性人群腰椎骨密度峰值分别为 1.197 ± 0.203 、 1.192 ± 0.145 ,股骨颈骨密度峰值分别为 0.977 ± 0.157 、 0.918 ± 0.128 。其峰值骨量年龄男性为 45~49 岁,50 岁以后开始缓慢下降。其峰值骨量年龄女性为 40~49 岁,50 岁以后开始缓慢下降。 $50\sim54$ 岁年龄段男性骨质疏松症发生率为 5.56%,女性为 5.67%; $55\sim59$ 岁年龄段男性骨质疏松症发生率为 7.32%,女性为 11.51%; $60\sim64$ 岁年龄段男性骨质疏松症发生率为 15.15%,女性为 28.28%; $65\sim69$ 岁年龄段男性骨质疏松发生率为 26.67%,女性为 29.41%; $70\sim74$ 岁年龄段男性骨质疏松发生率为 25.00%,女性为 44.44%; $75\sim79$ 岁年龄段男性骨质疏松发生率为 36.36%,女性为 77.78%; >80 岁以上男性骨质疏松发生率为 66.67%,女性为 83.33%。**结论** 大庆市汉族人群不同年龄及同年龄组两性之间比较骨密度测定值差异显著($P < 0.01$)。55 岁以后各年龄段女性骨质疏松发生率明显高于男性($P < 0.01$)。本研究报告的骨密度峰值大于沈阳地区,与合肥地区相近,略低于贵阳地区。OP 发生率与合肥地区比较相近,略低于沈阳地区。

关键词: 大庆地区;骨密度;骨峰值;骨质疏松;骨质疏松发生率

The investigation of bone mineral density on 1096 cases Han population in Daqing area and their incidence of osteoporosis

ZHANG Nannan^{1,2}, HAO Yanhua²

1. Daqing Oilfield General Hospital, Harbin 150081

2. School of Public Health, the Harbin Medical University, Harbin 150081

Corresponding author: HAO Yanhua, Email: hyhyjw@126.com

Abstract: Objective The investigation of the BMD of 1096 people of Han nationality in Daqing was measured, to analyze peak bone mass and regularity of changes of bone mineral density and the incidence of osteoporosis. **Methods** BMD at the Lumbar Vertebrae and Femoral neck was measured using Lunar Prodigy Advance BMD detector made by American GE Healthcare Corporation in 1096 objects into different groups on the basis of each -5year-old. The bone mineral density measurement indexes and osteoporosis (OP) incidence rate were analyzed using SPSS19.0. **Results** The peak bone mineral density of lumbar spine in male and female was 1.197 ± 0.203 、 1.192 ± 0.145 , and the peak bone mineral density of Femoral neck was 0.977 ± 0.157 、 0.918 ± 0.128 . The peak bone mass age in men was 45~49 years old, after the age of 50 began a slow decline. The peak bone mass age in women is 40~49 years old, after the age of 50 began a slow decline. The incidence of osteoporosis was 5.56% in male, and 5.57% in female in the age group of $50\sim54$; That was 7.32% in male, and 11.51% in female in $55\sim59$; 15.15% in male, and 28.28% in female in $60\sim64$; 26.67% in male, and 29.41% in female in $65\sim69$; 25.00% in male, and 44.44% in female in $70\sim74$; 36.36% in male, and 77.78% in female in $75\sim79$; 66.67% in male, and 83.33% in female in over 80 years old. **Conclusion** There was significant difference in the BMD in different age groups and different sex with the same age groups of Han nationality in Dqing($P < 0.01$). The incidence of osteoporosis in female is significantly higher than that in male after 55 years age ($P < 0.01$). The peak bone mineral on this report was greater than

Shenyang area, and close to that in Hefei area, and below the Guiyang area. The incidence of osteoporosis are similar to Hefei area and slightly lower than the Shenyang area.

Key words: Daqing area; Bone mineral density; peak bone mineral density; Osteoporosis; incidence of osteoporosis (OP)

随着人口老龄化的到来,骨质疏松是一个世界范围内的、越来越引起人们重视的健康问题。骨质疏松症(OP)是一种以全身骨量减少、骨组织微结构改变,骨质脆性和骨折危险频度增加为特征的全身性骨骼疾病^[1]。世界卫生组织将数字化双能 X 线骨密度检查定为骨质疏松诊断的金标准^[2-4]。许多研究证明,遗传、营养、体力活动及环境因素不同,导致性别和年龄匹配的各种族人群之间,骨密度(BMD)存在种族及地域差异^[5-8]。大庆市处于中国北部地区,北纬 46°,汉族人口聚集,享有“百湖之城”的美名。大庆地区冬季较长,气温寒冷,人群光照少、运动少;夏季较短,气温适宜,空气质量好,适宜运动。大庆的地理位置以及地域性生活习惯将对当地人群骨密度水平及骨质疏松症发生率产生影响。

1 材料和方法

1.1 检测对象

收集自 2008 年 1 月至 2010 年 12 月到大庆油田总医院体检中心及骨质疏松门诊检查骨密度的大庆市 25~84 岁汉族人群。分别来自油田公司职工、机关、学校、服务业及离退休人员。采集生活史、既往史、家族史、运动及特殊用药史、女性月经史及生育哺乳史。

1.2 检测方法

采用美国 GE 公司生产的 Luner Prodigy

表 1 大庆地区男性不同年龄段不同部位骨密度及 OP 发生率

Table 1 The bone mineral density and the OP incidence of men in Daqing area
in different age groups and different parts ($\bar{x} \pm s$, g/cm²)

Age (years)	n	L1	L2	L3	L4	L1-L4	Neck	The incidence of OP (%)
25~29	2	1.214 ± 0.021	1.319 ± 0.036	1.337 ± 0.024	1.306 ± 0.042	1.294 ± 0.000	1.004 ± 0.066	0
30~34	11	1.092 ± 0.076	1.188 ± 0.116	1.254 ± 0.127	1.234 ± 0.147	1.192 ± 0.109	1.011 ± 0.165	0
35~39	25	1.044 ± 0.132	1.168 ± 0.160	1.230 ± 0.147	1.210 ± 0.165	1.157 ± 0.143	0.955 ± 0.118	0
40~44	38	1.057 ± 0.176	1.278 ± 0.846	1.212 ± 0.217	1.193 ± 0.206	1.185 ± 0.315	0.976 ± 0.143	2.63
45~49	34	1.103 ± 0.193	1.196 ± 0.209	1.234 ± 0.218	1.238 ± 0.215	1.197 ± 0.203	0.977 ± 0.157	2.94
50~54	36	1.033 ± 0.139	1.128 ± 0.149	1.201 ± 0.150	1.188 ± 0.158	1.138 ± 0.142	0.901 ± 0.294	5.56
55~59	41	1.056 ± 0.167	1.161 ± 0.215	1.217 ± 0.208	1.198 ± 0.231	1.157 ± 0.199	0.925 ± 0.134	7.32
60~64	33	1.016 ± 0.154	1.095 ± 0.185	1.190 ± 0.223	1.153 ± 0.191	1.114 ± 0.169	0.906 ± 0.120	15.15
65~69	15	1.012 ± 0.206	1.090 ± 0.229	1.160 ± 0.252	1.154 ± 0.260	1.104 ± 0.228	0.846 ± 0.125	26.67
70~74	16	1.058 ± 0.173	1.074 ± 0.215	1.149 ± 0.204	1.208 ± 0.221	1.132 ± 0.198	0.846 ± 0.105	25.00
75~79	11	1.019 ± 0.265	1.125 ± 0.279	1.208 ± 0.258	1.267 ± 0.278	1.155 ± 0.265	0.818 ± 0.217	36.36
80~84	6	0.890 ± 0.316	0.997 ± 0.301	1.013 ± 0.252	1.026 ± 0.300	0.981 ± 0.287	0.723 ± 0.075	66.67

表 2 大庆地区女性不同年龄段不同部位骨密度及 OP 发生率

Table 2 The bone mineral density and the OP incidence of women in Daqing area
in different age groups and different parts ($\bar{x} \pm s$, g/cm²)

Age (years)	n	L1	L2	L3	L4	L1-L4	Neck	The incidence of OP(%)
25~29	3	1.024 ± 0.134	1.114 ± 0.115	1.190 ± 0.106	1.147 ± 0.134	1.119 ± 0.119	0.795 ± 0.125	0
30~34	16	1.094 ± 0.143	1.182 ± 0.167	1.225 ± 0.140	1.195 ± 0.152	1.174 ± 0.139	0.889 ± 0.132	0
35~39	54	1.088 ± 0.158	1.172 ± 0.176	1.251 ± 0.183	1.216 ± 0.189	1.182 ± 0.171	0.911 ± 0.114	1.85
40~44	77	1.095 ± 0.136	1.180 ± 0.158	1.263 ± 0.162	1.231 ± 0.163	1.192 ± 0.145	0.908 ± 0.128	1.30
45~49	118	1.072 ± 0.191	1.154 ± 0.168	1.240 ± 0.175	1.233 ± 0.183	1.173 ± 0.168	0.918 ± 0.126	1.69
50~54	141	0.997 ± 0.152	1.067 ± 0.175	1.154 ± 0.189	1.136 ± 0.179	1.088 ± 0.167	0.891 ± 0.132	5.67
55~59	139	0.905 ± 0.127	0.974 ± 0.144	1.053 ± 0.157	1.065 ± 0.173	1.000 ± 0.142	0.828 ± 0.107	11.51
60~64	99	0.859 ± 0.136	0.906 ± 0.171	0.996 ± 0.182	0.997 ± 0.191	0.940 ± 0.162	0.770 ± 0.115	28.28
65~69	85	0.855 ± 0.171	0.889 ± 0.156	0.975 ± 0.165	1.091 ± 0.982	0.950 ± 0.284	0.773 ± 0.112	29.41
70~74	72	0.821 ± 0.160	0.855 ± 0.183	0.895 ± 0.232	0.950 ± 0.224	0.880 ± 0.180	0.713 ± 0.125	44.44
75~79	18	0.714 ± 0.120	0.730 ± 0.113	0.830 ± 0.153	0.889 ± 0.201	0.791 ± 0.128	0.618 ± 0.079	77.78
80~84	6	0.749 ± 0.260	0.770 ± 0.249	0.826 ± 0.282	0.812 ± 0.276	0.789 ± 0.264	0.612 ± 0.087	83.33

3 讨论

3.1 BMD 峰值及骨量变化

BMD 峰值骨量影响人一生的骨矿物质含量, 可作为评估人体骨量丢失出现的时间和骨量丢失程度的重要参考数据。骨量 60% ~ 90% 的变化与遗传因素相关; 生活环境、体力运动、营养状况及年龄、性别因素也是影响骨量的重要因素^[5~8]。本报告的 1096 例 BMD 调查结果显示大庆市汉族男、女性人群腰椎骨密度峰值分别为 1.197 ± 0.203 、 1.192 ± 0.145 , 股骨颈骨密度峰值分别为 0.977 ± 0.157 、 0.918 ± 0.128 。大庆市汉族人群男性骨峰值发生在 45~49 岁年龄段, 女性骨峰值发生在 40~49 岁年龄段, 男性 BMD 峰值高于女性。将检查结果与应用同型号机器、同部位检查的沈阳、合肥、贵阳等地报导相比较, 大庆地区汉族人群骨峰值大于沈阳地区, 与合肥地区相近, 略低于贵阳地区。骨峰值发生年龄较晚, 均大于上述 3 个地区^[9~11]。男性 25~29 岁组腰椎与股骨颈骨密度测量值为 1.294 ± 0.000 、 1.004 ± 0.066 , 高于骨密度峰值。男性 30~34 岁组股骨颈骨密度测量值为 1.011 ± 0.165 , 略高于骨峰值, 其腰椎骨密度也高于 35~39 岁以及 40~44 岁年龄段。 45 岁后男性组腰椎骨密度随年龄增长变化不均匀, 股骨颈骨密度随年纪增长逐渐减少。女性组骨密度变化均匀, 在 40~49 岁达到骨峰值后逐渐下降。骨密度呈上述表现, 考虑以下几方面原因: ①男性 25~29 岁组因入组人群为 2 人, 无统计学意义。②男性 30~34 岁这个阶段运动还比较多, 保持了很好的骨量。35~44 岁这个阶段忙于事业, 忙于

应酬, 运动减少, 饮酒增多, 导致骨量流失明显^[12~14]。45 岁以后开始注重锻炼, 注意改善生活习惯, 使骨量达到峰值。③男性体力劳动多, 腰椎会有不同程度增生, 影响 BMD 测定结果, 也可能导致腰椎骨密度变化不均匀。而股骨颈影响因素相对较小, 因此 50 岁后男性股骨颈骨密度变化随年龄增长而减低^[15~17]。④由于地域区别, 人们的生活习惯不同, 水质不同等因素, 使大庆地区骨峰值不同于上述 3 个地区, 骨峰值年龄晚于上述 3 个地区^[15~17]。

3.2 OP 发生率

根据 WHO 原发性 OP 诊断标准, 腰椎或股骨颈骨密度低于 BMD 峰值 2.5 个标准差 (SD) 诊断为 OP^[2~4]。本研究统计的 1096 例受试人群中, 25~34 岁年龄段 OP 发生率为 0。男性 40 岁以后 OP 发生率呈递增趋势, 65 岁后 OP 发生率显著增加, 65~84 岁各年龄组间 OP 发生率差异显著 ($P < 0.01$)。女性 40 岁以后 OP 发生率呈递增趋势, 60 岁后 OP 发生率显著增加, 60~84 岁各年龄组间 OP 发生率差异显著 ($P < 0.01$)。女性各年龄组 OP 发生率明显高于男性 ($P < 0.01$)。大庆市各年龄组男性与女性 OP 发生率与合肥地区比较相近^[10], 略低于沈阳地区^[9]。本研究提示同年龄、同性别的不同区域人群的 OP 发生率存在差异, 但共同的是随着年纪的增长, OP 发生率增高。

通过对大庆市 1096 例汉族人群 BMD 调查, 了解本地区 BMD 峰值以及 OP 发生率, 并建立大庆地区汉族人群骨密度数据库, 对大庆地区汉族人群 OP 早期诊断治疗和预防干预提供了依据。

[参 考 文 献]

- [1] Liu Zhonghou. The pathogenesis of osteoporosis. Beijing: Science press, 1998;142.
- [2] WHO. Guidelines for Preclinical Evaluation And Clinical Trials In Osteoporosis, 1998, Geneva.
- [3] The Chinese Medical Association of Osteoporosis and Bone Mineral Disease. The primary osteoporosis clinical guidelines [J]. Chinese Journal of Osteoporosis and Bone Mineral Research, 2011, 4(1) :2-17.
- [4] Liu Zhonghou. Overview and diagnostic standard of primary osteoporosis. The pathogenesis of osteoporosis. Beijing: Science Press, 1998;146.
- [5] Landin WK, Whelmsen L, Bengtsson BA. Postmenopausal osteoporosis is more related to hormonal aberrations than to lifestyle factors. Clin Endocrinol Oxf, 1995, 519(4) :387-394.
- [6] Kains JA, Borgstrom F, De Lact C, et al. Assessment of fracture risk. Osteoporos Int, 2005, 16:581-589.
- [7] Kains JA, Johnell O, Oden, et al. Intervention thresholds for osteoporosis in men and women: a study based on data from Sweden. Osteoporos Int, 2005, 16(1) :6-14.
- [8] Bi Xiaona, Yi Mingji. Vitamin D deficiency and clinical disease [J]. Acta Academiae Medicinae Qingdao Universitatis. 2011 (03).
- [9] Zhou Jiuhe, Liu Hao, Jiang Sen, et al. The analysis of bone density and the incidence of osteoporosis in Shenyang area in 2288 cases [J]. Journal of China Clinic Medical Imagin, 2008,
- [10] Chen Chao, Xing Xuenong, Shandong, et al. Study on bone mineral density in 1162 cases of normal population in Hefei area [J]. Chinese Journal of Osteoporosis, 2008, 14(6) :419-421.
- [11] Zhang Qiao, Zhou Shiju, Shen Huan. The investigation of 1123 cases of bone density of healthy adult in Guiyang area [J]. Chinese Journal of Osteoporosis, 2007, 13(7) :490-492.
- [12] Blaauw R, Albertse EC, Beneke X, et al. Risk factors for the development of osteoporosis in a South African population. S Afr Med J, 1994, 84:328-332.
- [13] Slendema CW, Christian JC, Reed T, et al. Long-term bone loss in men: Effects of genetic and environmental factors. Ann Inter Med, 1992, 117(4) :286-291.
- [14] Chon KS, Sartoris DJ, Brown SA, et al. Alcoholism - associated spinal and femoral bone loss in abstinent male alcoholics, as measured by dual X - ray absorptiometry. Skeletal Radiol, 1992, 21:431-436.
- [15] Wei Y, Gluer CC, Fuers T, et al. Influence of degenerative joint disease on spinal bone mineral measurements in postmenopausal women. Calcif Tissue Int, 1995, 57:169.
- [16] Lunar. Technical manual (DPX-L); reference population data base. Wisconsin: Lunar Corporation, 1991. c4-9.
- [17] Karisson M, Gardsell P, and Johnell O, et al. Bone mineral normative data in Malmo Sweden . Acta Orthop Scand, 1993, 64: 168.

(收稿日期: 2013-08-18)

(上接第 1086 页)

[参 考 文 献]

- [1] Assessment of fracture risk and its application to screening for postmenopausal osteoporosis. Report of a WHO study group. World Health Organ Techn Rep Ser, 1994, 843:1-129.
- [2] World Health Organization. Definition, diagnosis and classification of diabetes mellitus and its complications report of a WHO consultation. Part 1. Diagnosis and classification of diabetes mellitus [R]. Geneva World Health Organization, 1999, 1 (7) : 151.
- [3] Thrailkill KM, Lumpkin CK, Clay Bunn JR, et al. Is insulin an anabolic agent in bone? Dissecting the diabetic bone for clues [J]. Am J Physiol Endocrinol Metab, 2005, 289 (5) : E735-E745.
- [4] Uchida T, Nakamura T, Hashimoto N, et al. Deletion of Cdknlb ameliorates hyperglycemia by maintaining compensatory hyperinsulinemia in diabetic mice [J]. Nat Med, 2005, 11 (2) : 175-182.
- [5] Suzuki K, Miyakoshi N, Tsuchida T, et al. Effects of combined treatment of insulin and human parathyroid hormone (1-34) on cancellous bone mass and structure in streptozotocin-induced diabetic rats [J]. Bone, 2003, 33 (1) : 108-114.
- [6] Lecka-Czernik B. Bone loss in diabetes: use of antidiabetic thiazolidinediones and secondary osteoporosis. Curr Osteoporos Rep, 2010, 8:178 - 84.
- [7] Qian Xiong. The research progress of osteoporosis treatment [J]. Journal of Tong Ji University: Medical Sciences, 2002, 23 (6) : 522-525.
- [8] Rogers MJ. From molds and macrophages to mevalonate: a decade of progress in understanding the molecular mode of action of bisphosphonates [J]. Calcif Tissue Int, 2004, 75 (6) : 451-61.
- [9] Van Beek ER Löwik CW, Papapoulos SE Bisphosphonates suppress bone resorption by a direct effect on early osteoclast precursors without affecting the osteoclastogenic capacity of osteogenic cells: the role of protein geranylgeranylation in the action of nitrogen-containing bisphosphonates on osteoclast precursors [J]. Bone, 2002, 30 (1) : 64-70.
- [10] Boonen S, Bisphosphate efficacy and clinical trials for postmenopausal osteoporosis; similarities and difference [J]. Bone, 2007, 40 (5) ; S26-S31.
- [11] Xun Wu Meng, Hanmin Zhu, Jianli Liu, et al. Efficacy and tolerability of alendronate daily in Chinese postmenopausal osteoporotic women. Basic & Clinical Medicine, 2001, 27 (2) : 174-177.
- [12] Lili Deng, Hailing Chen, Minsheng Li. Effects of alendronate on bone metabolic markers in type 2 diabetic elderly women patients with osteoporosis. Shan Dong Medical Journal, 2010, 50 (52) 7-14.
- [13] Liang Wang, Yuanzheng Ma, Pingsheng Li. Study of 25-OH Vitamin D level in menopausal women with osteoporosis and type 2 diabetes [J]. Chinese Journal of Osteoporosis, 2011, 09: 784-786.

(收稿日期: 2013-08-15)